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مصاحبه اختصاصی

پریسا غفاری
خبرنگار

 عملکرد دولت مردمی 
آیت الله رئیسی را در حوزه 

ورزش چطور ارزیابی می کنید؟
و  ئیســـی  ر یـــت الله  آ ت  د شـــها
همراهانشـــان برای همـــه یک حادثه 
شـــوکه کننده بود. ایشـــان یک مدیر 
جهـــادی بودنـــد کـــه مرتـــب درگیـــر 
ســـفرهای اســـتانی و پیگیر مشکلات 
مردم بودنـــد. در این 1000 روز اتفاقات 
خوبـــی را در ورزش مـــا رقـــم زدنـــد و 
خیلـــی صادقانـــه بـــه ورزش خدمت 
بســـیار ســـلامت،  مـــردی  کردنـــد. 
جهـــادی و انقلابـــی که خدماتشـــان 
 قطعـــاً در ورزش مانـــدگار خواهـــد 

شد.
 یکی از دغدغه های مهم رئیس جمهور 
شـــهید، بحث ایجاد زیرســـاخت های 
جدیـــد ورزشـــی بـــود، همیـــن اتفاق 
باعث شـــد ایده ساخت یک مجموعه 
ورزشی نزدیک مرقد امام)ره( از سوی 
ایشـــان مطرح شـــود که امیدوارم این 
ورزشگاه ساخته شـــود تا ایده آیت الله 
رئیسی به ســـرانجام برســـد. آیت الله 
رئیســـی اعتقاد داشـــتند که بر اساس 
فرمایشـــات مقام معظم رهبری، ایران 
قوی باید ورزش قوی داشـــته باشـــد. 
با احتـــرام به تمـــام دولت هـــای قبل 
که زحمـــات زیادی بـــرای ورزش ایران 
کشـــیدند، باید گفت دولـــت مردمی 
دغدغه فراوانـــی برای ارتقـــای ورزش 

داشت.
  وجه تمایزی نسبت به 

دولتمردان قبلی در دولت 
سیزدهم نسبت به فضای 
ورزش در بحث قهرمانی، 
معیشتی و مسکن وجود 

داشت؛ این اتفاق را چقدر 
مهم می دانید؟

ورزشـــکاران و قهرمانان در دوره های 
گذشـــته برای بحث بیمه و اشـــتغال 
مشـــکلات بســـیار زیـــادی داشـــتند. 
خاطـــرم هســـت اوایـــل حضورشـــان 
در نشســـتی که مـــاه مبـــارک رمضان 
با ایشـــان داشـــتیم، روی این مسأله 
خیلـــی تأکید داشـــتند که ایـــن افراد 
نبایـــد دغدغـــه داشـــته باشـــند و در 
خصـــوص پاداش ها و تجلیـــل از آنها 
خیلی اقدامات مناســـب و به موقعی 

انجـــام دادند.
وقتی ورزشـــکار تـــلاش می کند پرچم 
کشـــورش را در میادیـــن بـــالا ببـــرد، 
در واقـــع اقتدار آن کشـــور را نشـــان 
می دهـــد. بـــه همیـــن دلیـــل آقـــای 
رئیســـی همیشـــه به بحث معیشتی 
قهرمانان تأکیـــد می کردند و به دنبال 
آن، پاداش ها و حقوق هـــا را افزایش 
دادنـــد. علاوه بـــر بحـــث پاداش ها، 
ی  ه ها شـــگا با لکیـــت  ما ل  نتقـــا ا
از  پـــس  پرســـپولیس  و  اســـتقلال 
ســـال ها انتظـــار اتفـــاق مهمـــی بود 
کـــه در دولـــت مردمـــی رقم خـــورد و 
اگر پیگیـــری شـــخص رئیس جمهور 
نبود، قطعـــاً این اتفـــاق رخ نمی داد.

 اکثر رؤسای فدراسیون ها 
معتقد بودند تا قبل از دولت 

سیزدهم، وزرای دولت ها 
بیشتر وزیر این دو باشگاه 

بودند تا وزیر ورزش!
باید قبـــول کنیم فوتبـــال اقتصادش 
در دنیـــا زبانزد اســـت. دولـــت ذره ای 
وارد ایـــن مســـأله شـــود، تأثیر گـــذار 
می شـــود چـــون مخاطـــب خـــاص و 
حاشـــیه خاص هم دارد. شـــما تصور 

کنیـــد اســـتقلال و پرســـپولیس بـــا 
تماشاگران زیادشـــان حواشی زیادی 
خواهند داشـــت و اولین اتفاقاتشان 
بـــه وزارت برمی گـــردد، در صورتـــی 
کـــه وزارت بایـــد تمرکـــز و هدفـــش 
روی ورزش قهرمانـــی باشـــد. پـــس 
ورود حاشـــیه ها، وزیـــر را از هـــدف 
اصلـــی اش دور می کنـــد و به هر حال 
مجبـــور اســـت در خصـــوص انتخاب 
مدیرعامـــل و تعیین بودجه و رضایت 
مخاطب خاصش، بودجه را از ورزش 
قهرمانـــی دور کـــرده و به ســـمت این 
باشـــگاه ها ببرد. وقتی ایـــن واگذاری 
مالکیـــت رخ داد، فکـــر می کنـــم کار 
وزرای ورزش بســـیار راحت شـــد؛ اما 
اگـــر آقـــای رئیس جمهـــور بـــه ایـــن 
پرونـــده ورود نمی کردنـــد، امروز این 
دو باشـــگاه همچنان زیـــر چتر دولت 
بودنـــد ولی کار بزرگ را آقای رئیســـی 

رقـــم زدند.
 دغدغه هر مدیر داشتن 

بودجه مناسب است. با توجه 
به توصیه مقام معظم رهبری 
مبنی بر داشتن ورزش قوی، 

طبیعی است که مدیران برای 
توسعه اهداف خود نیاز مبرمی 

به منابع مالی کافی دارند. 
به اعتقاد بسیاری از مدیران 

فدراسیون های ورزشی، بودجه 
ورزش در دولت مردمی جهش 

قابل توجهی داشت.
در جلســـه بـــا رهبـــر انقـــلاب همین 
مســـأله مورد تأکید بود؛ ایـــران قوی، 
ورزش قـــوی نیاز دارد و این ســـرلوحه 
کار آقـــای رئیســـی قرار داشـــت. باید 
این را اذعان کنیم کـــه پیمانه ورزش 
در دولت هـــای قبلی بســـیار کم بود. 
بـــه ورزش  یعنـــی آخریـــن بودجـــه 
اختصاص پیـــدا می کرد ولـــی در این 
چندســـال جهـــش خوبی داشـــتیم. 
نمی گویـــم کافی بوده ولی جهشـــش 
کاملاً محســـوس بـــوده، به خصوص 
ســـالی کـــه در آن هســـتیم و جـــای 
تشـــکر دارد. این اتفاقات در راســـتای 
همان ایران قوی و ورزش قوی شـــکل 
گرفت، بـــرای اینکـــه فدراســـیون ها 
باشـــند؛  نداشـــته  مالـــی  دغدغـــه 
به خصـــوص بـــرای فدراســـیون های 
المپیکـــی چـــرا که شـــرایط ســـخت 
اســـت. همه اینها مســـتلزم داشـــتن 
بودجـــه کافی اســـت کـــه امیـــدوارم 
هماننـــد آیـــت الله رئیســـی دغدغـــه 

رؤســـای جمهور بعـــدی هم باشـــد.
 از دید خیلی ها انتخاب وزیر 
ورزش از بدنه ورزش شاید 

مهم نباشد ولی دیدیم آیت الله 
رئیسی روی وعده خود ماندند 
و وزیر ورزش را از بدنه ورزش 

انتخاب کردند. این مسأله 
از نظر رئیس فدراسیون 

بسکتبال چقدر مهم است؟
مـــن اینطـــور مثـــال می زنـــم؛ شـــما 
بیایید وزیر بهداشـــت را از غیرمرتبط 
با پزشـــکی انتخاب کنید؛ چه اتفاقی 
همیـــن  هـــم  ورزش  در  می افتـــد؟ 
اســـت. هـــر چنـــد این گونه نیســـت 
که بگوییم کســـی کـــه از بدنه ورزش 
نیســـت، نمی تواند موفق شـــود ولی 
فرصتی که در دوره 4 ســـاله حضورش 
در کابینه خواهد داشـــت تـــا آزمون و 

خطـــا بدهد، می ســـوزد.
پـــس وقتی وزیـــر از بدنـــه ورزش و از 
ابتـــدا در این ســـاختار پـــرورش پیدا 

 چطور شد با سرمربی قبلی 
قطع همکاری کردید؟

هـــاکان یـــک مربی خـــوب بـــود ولی 
باید بپذیریم با یکســـری بدشانســـی 
هـــم مواجـــه بـــود. متأســـفانه ایـــن 
بدشانســـی از او جـــدا نشـــد و مدال 
را از دســـت دادیم. مـــا حامد حدادی 
را بـــا مصدومیت راهی جـــام جهانی 
کردیم، ما در پســـت حـــدادی مجبور 
به دعـــوت از ســـه بازیکن هم پســـت 
او شـــدیم تا بتواننـــد او را کاور کنند. 
باید قبـــول کنیـــم که بدشانســـی ها 

حســـابی گریبانگیر ما شـــد.
 شما در کمیته فنی فیبا حضور 

دارید. این حضور چقدر 
می تواند به نفع موقعیت ایران 

باشد؟
یک مطالبـــه جدی را مطـــرح کردیم 
ر  د یـــه  پا ی  تیم هـــا ســـهمیه  کـــه 
مســـابقات جهانی افزایـــش پیدا کند 
چرا کـــه فاصلـــه آســـیا با بســـکتبال 
دنیـــا خیلـــی زیـــاد اســـت چـــون از 
زمانی کـــه اســـترالیا و نیوزیلنـــد وارد 
شـــده اند، دیگـــر رســـماً دو تیـــم بـــه 

جهانـــی مـــی رود.
الان بازیکن 16 ساله ما بدون مسابقه 
جهانی به تیم ملی بزرگســـالان ایران 
وارد می شـــود، در صورتـــی کـــه اگـــر 
مســـیر تغییر کنـــد و تعـــداد تیم ها در 
آســـیا افزایـــش یابـــد، تعـــداد بازیکن 
بیشـــتری به چرخه اضافه می شـــوند 
کـــه ایـــن اتفـــاق می تواند یـــک نکته 
امیدوارکننـــده برای بســـکتبال ما به 
حســـاب آیـــد. حتی بـــه نظر مـــن اگر 
تعـــداد تیم هـــا افزایـــش پیـــدا کنـــد، 
می توانیـــم جوان ترهـــا را بـــا دنیـــای 
واقعی بســـکتبال بیشتر آشـــنا کنیم، 
بـــه همین خاطـــر این روزها بشـــدت 
در حـــال رایزنی هســـتیم تـــا موضوع 
افزایش ســـهمیه را به صـــورت جدی 
مطـــرح کنیـــم و آن را بـــه تأییـــد فیبا 
برســـانیم تا اتفاقات خوبی برای نسل 

جـــوان بســـکتبال ایران رقـــم بخورد.
 رئیس فدراسیون بسکتبال، 

برای حذف برخی بازیکنان 
ملی پوش معیار خاصی دارد؟

هیچ وقـــت. مـــن وقتی یک نفـــر را به 
عنـــوان مدیر، ســـرمربی یا مســـئول 
انتخاب می کنـــم، با تحقیـــق این کار 
را انجام می دهم ولـــی دخالتی در کار 

نمی کنم. او 
 با بازیکنانی که تیم ملی 

را ترجیح ندادند، برخورد 
انضباطی می کنید؟

ما بزرگتر از صمـــد نیکخواه بهرامی و 
حامد حـــدادی که نداشـــتیم؛ آنها تا 
لحظه ای که روی زمیـــن می افتادند، 
بـــازی  بـــرای تیـــم ملـــی  همچنـــان 
می کردنـــد. پوشـــیدن لبـــاس تیـــم 
ملـــی بـــرای همـــه ملی پوشـــان مـــا 
بایـــد افتخـــار باشـــد و اینکـــه افتخار 
را بخواهـــی با حاشـــیه عـــوض کنی، 
قطعـــاً دیگـــر شایســـتگی پوشـــیدن 
پیراهن تیم ملی را نداری. هر کســـی 
بخواهـــد خـــارج از چهارچـــوب رفتار 
کند، بـــدون شـــک جایـــی در جمع 

ملی پوشـــان ما نـــدارد.
 سال هاست بسکتبال 
درخصوص یک سالن 

اختصاصی درگیر است. برای 
حل این معضل چه اقدامی 

انجام دادید؟
ما یـــک درگیری داشـــتیم با کشـــتی 
زمیـــن  و  شـــد  خیـــر  باعـــث  کـــه 
دوهزارمتری مـــان تبدیل شـــد به دو 
زمیـــن کنار آکادمی فوتبـــال که آنها را 
در اختیار داریم. نقشـــه هایی هم در 
خصـــوص کمـــپ تیم هـــای ملی مان 
داریـــم. ضمن اینکه تنها یک ســـالن 
ی  نیازهـــا بگـــوی  ا جو ختصاصـــی  ا
بســـکتبال نیســـت. خانم هـــای مـــا 
یـــک مجموعـــه جـــدا می خواهنـــد. 
خداراشکر نقشـــه هایش آماده است 
و دنبـــال تهیـــه بودجه آن هســـتیم.

کنـــد، یعنـــی از مدیریـــت فدراســـیون ها و اداره اســـتان ها 
گرفتـــه همـــه را پشت ســـر گذاشـــته باشـــد، می تواند هم 
حمایـــت دولت و مدیران را به همراه داشـــته باشـــد و هم 
ســـریعتر در مســـیر پیشـــروی قرار بگیرد. این را هم بگویم 
اکثر رؤســـای فدراســـیون ها در دنیـــا از بدنـــه ورزش و چه 
بســـا از قهرمانان المپیک خودشـــان هســـتند چون آنها از 

محبوبیـــت خاصی هـــم برخوردارند.
این مســـأله در ابتـــدای دولت ســـیزدهم هم اتفـــاق افتاد 
و دکتـــر ســـجادی آمدند که چهره ورزشـــی بودنـــد و بعد از 
ایشـــان، کیومرث هاشـــمی که از بدنـــه ورزش و از مدیران 
با ســـابقه ورزش کشـــور هســـتند، عهده دار وزارت ورزش 
شـــدند. حـــالا مقایســـه کنید بـــا مدیـــری که شـــناختی از 
ورزش نـــدارد و باید بـــا مشـــاورینی جلو برود کـــه به دلیل 
عدم اشـــرافیت، چـــه فاجعه هایی رخ خواهـــد داد. ما این 
مســـأله را در بعضی دولت ها داشـــتیم و فاجعه هایش را در 

میادین المپیـــک دیدیم.
 در دولت سیزدهم ورزش بانوان فراگیرتر شد و در 

حیطه قهرمانی قوت گرفت!
هر چقـــدر در بخش بانوان ســـرمایه گذاری کنیم بازهم کم 
اســـت و قطعاً نتیجه این ســـرمایه گذاری کســـب موفقیت 

اســـت و من معتقدم که در دولت مردمی این اتفاق 
به عنوان یـــک نقطه طلایی در تاریـــخ ورزش به 

ثبت رســـید و یک حرکـــت ماندگار بود.
 یکی از اولویت های کلیدی دولت 

سیزدهم توجه به مناطق محروم و 
حاشیه کلان شهرها بود. به عقیده 
شما چه اتفاق مهمی در آن حوزه 

رقم خورد؟
اگر شهرســـتان محور نباشـــیم و این مناطق را 

نبینیـــم، ورزش حرفه ای مـــان بـــه جایی نمی رســـد. ما در 
طرح اســـتعدادیابی بـــه این مســـأله خیلی تأکیـــد داریم. 
اگر من بـــه عنوان رئیس فدراســـیون درخصـــوص مناطق 
محـــروم کارم را درســـت انجـــام دهـــم تـــا فقـــر آمـــوزش، 
زیرســـاخت و امکانات از بیـــن برود، کارم را درســـت انجام 
داده ام. اگـــر ایـــن اســـتعدادها مثـــل آن بچه هـــای منطقه 
برخـــوردار از همـــه امکانـــات برخـــوردار باشـــند، مـــا هنـــر 
کرده ایم وگرنـــه امکانات دادن به مناطق برخـــوردار که کار 
بزرگی نیست. این تفکر هم نشـــأت گرفته از صحبت های 
آقای رئیســـی اســـت. الان هزینه می کنیم و این طرح ها را 
اجرا می کنیم تا با ســـاختن مســـیر درســـت بتوانیم آن فرد 

را بـــه یک انســـان موفق تبدیـــل کنیم.
 رئیس جمهور به زیرساخت ها توجه ویژه ای داشتند 

و تأکید آیت الله رئیسی این بود که تمام امکانات 
به صورت یکسان در اختیار تمام آحاد جامعه قرار 

گیرد؛ اتفاقی که سبب شد طرح های زیادی در 
حوزه های مختلف به اجرا درآید.

آمـــار کلی دســـت وزارتخانه اســـت ولی آنچه که ما شـــاهد 
آن بودیم در اســـتان ها و شهرســـتان ها مطرح شده است. 
البته من در رشـــته خودم صحبت می کنم. شهرســـتان ها 
می گویند مشـــکلات کمتر شـــده، بودجـــه داریم 
و تعمیـــرات زیرســـاخت ها صـــورت گرفتـــه 
اســـت. در خصـــوص ورزش قهرمانـــی و 
نیازی کـــه دارد، باید توســـط مدیرش حل 
شـــود. در آن مـــورد هـــم مـــا ارتباطاتـــی 
گرفتیـــم و زمین هایـــی در کنـــار کمپ 
فوتبال تحویل گرفته ایـــم که امیدواریم 
اســـتارت خوبی برای مجموعه بسکتبال 

. شد با

ح کرد جواد داوری در گفت و گو با »ایران« درباره عملکرد 1000 روزه دولت مردمی مطر

واگذاری استقلال و پرسپولیس، بزرگترین خدمت به جامعه ورزش
سرمایه گذاری در ورزش بانوان نقطه طلایی و حرکت ماندگار شهید رئیسی است

دیـــدگاه متفـــاوت و نـــگاه ویـــژه رئیس جمهور شـــهید به ورزش باعث شـــده اســـت تا 
ورزشـــی ها از آیت الله رئیســـی به نیکی یاد کنند. نگاهی که شـــاید در دولت های قبلی 
کمتر دیده شـــد. جواد داوری، رئیس فدراســـیون بســـکتبال معتقد اســـت که ایشان 
خیلـــی صادقانه به ورزش خدمت کردند و اتفاقات خوبـــی را برای این حوزه رقم زدند.

علاوه بر بحث 
پاداش ها، 

انتقال 
مالکیت 

باشگاه های 
استقلال و 

پرسپولیس 
پس از 

سال ها انتظار 
اتفاق مهمی 

بود که در 
دولت مردمی 

رقم خورد و 
اگر پیگیری 

شخص 
رئیس جمهور 

نبود، قطعاً 
این اتفاق رخ 

نمی داد

پیمانه 
ورزش در 

دولت های 
قبلی بسیار 

کم بود. 
یعنی آخرین 

بودجه 
به ورزش 

اختصاص 
پیدا می کرد 
ولی در این 

چندسال 
جهش 
خوبی 

داشتیم


